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Ohlédnutí za Zemí živitelkou
Návštěvníci výstavy měli možnost se zastavit ve stánku v pavilonu T, kde byly prezentovány především 

vítězné potravinářské výrobky soutěže Regionální potravina Plzeňského kraje. Ve čtvrtek 30. srpna pro-
běhlo v pavilonu aktivní představení jednotlivých výrobků, kterého se zúčastnil i tehdejší radní pro životní 
prostředí a zemědělství  Plzeňského kraje Ing. Petr Smutný. Kromě ochutnání dobrých potravin měli ná-
vštěvníci možnost si vyzkoušet i pletení košíků, ve kterých jsou mimo jiné regionální potraviny Plzeňským 
krajem nabízeny. Pro dobrou náladu zahrál na harmoniku pan František Strnad ze Železné Rudy a zájem-
ci si mohli své znalosti o Plzeňském kraji vyzkoušet v krátkém kvízu o ceny.   

Mimo regionálních potravin představila Místní akční skupina Pošumaví, z.s.p.o., své aktivity a region 
své působnosti i ve společné expozici místních akčních skupin Plzeňského kraje. 

Že potraviny chutnaly oficiálním i neoficiálním hostům výstavy, a že i další vzdělávací a kulturní akce 
na Zemi Živitelce, kterých se MAS Pošumaví účastnila, se těšily zájmu návštěvníků, svědčí i následující 
fotografie.



Vážení čtenáři,
konec roku je za dveřmi  

a i naše místní akční skupina bi-
lancuje a hodnotí činnost za uply-
nulý rok. Událo se toho poměrně 
hodně. Zástupci MAS se zúčast-
nili celé řady akcí, mnohé inicio-
vali, další pořádali. Území naší 

Úvodní slovo
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Co je „MAS“ 
a metoda LEADER

MAS – je otevřené sdružení lidí se společným zá-
jmem o rozvoj území, ve kterém žijí. MAS = zkrat-
ka pro MÍSTNÍ AKČNÍ SKUPINU. V EU jsou to Lo-
cal Action Groups (LAG). 

MAS je zpravidla nezisková organizace, jejímiž 
členy jsou místní obyvatelé, zástupci veřejné či ne-
veřejné sféry, neziskových organizací, podnikatelé. 
Zástupci nestátních a nesamosprávních subjektů 
musí tvořit více než 50% členské základny. S vyu-
žitím programu LEADER se snaží o rozvoj venkov-
ských oblastí, kde působí. 

Iniciativa LEADER se opírá o přístup zdola na-
horu, vychází ze zkušenosti, že venkovské ob-
lasti mohou významně přispět ke svému rozvoji.  
V České republice je zaregistrováno více než 100 
MAS. 

V Plzeňském kraji působí 12 místních akčních 
skupin: MAS Aktivios (Přešticko, Blovicko, Staropl-
zenecko, Mirošovsko), MAS Centrální Šumava (Su-
šicko, Železnorudsko, Kvilda a okolí), MAS Český 
Les (Broumovsko, Borsko, Poběžovicko, Domažlic-
ko), MAS Český Západ – Místní partnerství (Kon-
stantinolázeňsko, Stříbrsko, Plánsko, Hracholusky), 
MAS Ekoregion Úhlava (Nýrsko a okolí), MAS Náš 
region (na území Plzeňského kraje pouze Útersko), 
MAS Pošumaví (Slavník, Běleč, Měčínsko, Prácheň-
sko, Kdyňsko, Klatovy, Plánicko, Střední Pošumaví, 
Pošumaví, Kasejovice), MAS Sv. Jana z Nepomuku 
(Nepomucko, Spálené Poříčí a okolí), MAS Světovi-
na (Zbirožsko, Radnicko, Plasko, Kralovicko), MAS 
Vladař (na území PK pouze Manětínsko, Nečtinsko), 
MAS Zlatá cesta (Tachovsko) a MAS Radbuza.Z výkonné rady MAS Pošumaví 10. prosince.

Starosta Horažďovic Mgr. Karel Zrůbek a Ing. Alice  
Johánková při hodnocení projektů.

místní akční skupiny není zrovna malé (jak se ostat-
ně můžete přesvědčit při pohledu na mapku na zad-
ní straně tohoto zpravodaje) a v každé obci se něco 
zajímavého děje. Budeme rádi, když nám o tom na-
píšete, pošlete fotografii či pozvánku. 

Přínosná je pro MAS spolupráce s Plzeňským 
krajem, zejména při pořádání soutěže Regionální 
potravina PK. A nejen při ní, ale o tom si můžete po-
drobněji přečíst na straně 8. Spolupráce na různých 
úrovních je ostatně základním smyslem všech míst-
ních akčních skupin nastaveným iniciativou Leader.  
A za téměř deset let existence MAS si troufám  
tvrdit, že u nás funguje dobře. Zdá se, že tuto hod-
notu, kterou si nelze koupit, ale jen postupně bu-
dovat, si dobře uvědomují i kompetentní instituce  
Evropské unie, které nastavují nová pravidla pro 
činnost a podporu místních akčních skupin v novém 
plánovacím období EU (viz. strana 7). 

Místní akční skupina v letošním roce vyhlásila 
dvě výzvy (osmou a devátou) pro předkládání žá-
dostí o podporu projektů. Pokud máte nějaký za-
jímavý projekt, který splňuje podmínky pro přijetí  
a lze ho zařadit do některé z fichí, můžete využít  
10. výzvy a svoji žádost podat do 28. ledna. Po-
drobnosti najdete na stranách 4 a 5 a na www strán-
kách MAS. 

Přeji Vám krásné prožití vánočních svátků a vše 
nejlepší do nového roku.

Bc. Martin Kříž, místopředseda MAS Pošumaví



Místní akční skupina Pošumaví vznikla jako zá-
jmové sdružení právnických osob na jaře roku 2004 
na základě iniciativy obcí, podnikatelských subjek-
tů a nestátních neziskových organizací z klatovské-
ho a domažlického okresu pro potřeby právě vyhlá-
šeného programu LEADER ČR. Na území České 
republiky působí 112 Místních akčních skupin, jež 
mohou realizovat v období 2008 – 2013 svoji rozvo-
jovou strategii – SPL = Strategický plán LEADER.  
Máme tak možnost čerpat ročně více než 11 mili-
onu Kč na investiční projekty žadatelů.  Podle typu 
projektu mohou být žadateli obce, podnikatelé, ne-
ziskové organizace, církve a další subjekty uvede-
né v SPL.

Území MAS Pošumaví zahrnuje převážnou část 
klatovského okresu, část okresu Domažlice a Plzeň 
– jih. Na rozloze 1478,64 km2 žije 85 701 obyvatel. 
Počet obcí pod 500 obyvatel je 66. Průměrná hus-
tota osídlení 52 obyvatel/km2, patří tím mezi nejřid-
čeji zalidněné oblasti ČR.

MAS Pošumaví má 25 členů, tvoří je: podni-
katelské subjekty, nestátní neziskové organizace, 
3 města a mikroregiony, ve kterých je sdruženo 98 
obcí.

Mikroregiony a samosprávy

Mikroregion Běleč
Členské obce: Biřkov, Červené Poříčí, Chocomyšl, Chu-
denice, Dolany, Ježovy, Kaničky, Křenice, Mezihoří, 
Němčice, Poleň, Švihov, Úboč, Únějovice, Vřeskovice, 
Všepadly

Mikroregion Kdyňsko
Členské obce: Běhařov, Brnířov, Černíkov, Dlažov, 
Chodská Lhota, Kdyně, Koloveč, Kout na Šumavě, Lib-
kov, Loučim, Mezholezy, Mrákov, Nová Ves, Pocinovice, 
Spáňov, Úsilov, Všeruby, Zahořany

Mikroregion Měčínsko
Členské obce: Měčín, Ostřetice, Předslav

Mikroregion Plánicko
Členské obce: Bolešiny, Číhaň, Hnačov, Mlýnské Struha-
dlo, Myslovice, Nalžovské Hory, Nehodív, Obytce, Pláni-
ce, Újezd u Plánice, Zavlekov, Zborovy

Mikroregion Střední Pošumaví
Členské obce: Běšiny, Hartmanice, Hlavňovice, Hrádek, 
Chlistov, Kolinec, Mochtín, Mokrosuky, Petrovice, Týnec, 
Velhartice, Vrhaveč

Prácheňsko
Členské obce: Hejná, Horažďovice, Hradiště, Chanovi-
ce, Kejnice, Nezdřev, Oselce, Rabí, Slatina, Svéradice, 

Velké Hydčice, Velký Bor, Žichovice. Mikroregion Pošu-
maví: Budětice, Bukovník,Čimice, Dobršín, Domoraz, 
Dražovice, Frymburk, Nezamyslice, Nezdice na Šuma-
vě, Podmokly, Soběšice, Strašín, Žihobce. Mikroregion 
Slavník: Břežany, Hradešice, Kovčín, Kvášňovice, Malý 
Bor, Maňovice, Myslív, Olšany, Pačejov

Město Kasejovice
Město Klatovy

Město Sušice (nerealizuje SPL)

Podnikatelské subjekty

AgAkcent, s.r.o.
ASAVET, a.s.

CompAct Bohemia, s.r.o.
EPIN, s.r.o.

SECURITY INVESTMENT, s.r.o.
Zemědělské obchodní družstvo Hlavňovice

Auto Kalný, s.r.o.

Nestátní neziskové organizace

Klub přátel Klatovska, o.s.
Pošumavské sportovní sdružení okresu Klatovy

Společnost pro podporu lidí s mentálním postižením 
v České republice, o.s., Okresní organizace SPMP 

ČR Klatovy.
Spolek pro rozvoj zemědělského podnikání 

- jihozápad
Úhlava, o.p.s.

Otisk, o.s.
Klatovské katakomby, o.s. 

Lamberská stezka, o.s.

Školy

Střední škola zemědělská a potravinářská, Klatovy

Statutární zástupci MAS Pošumaví
Předseda

PaedDr. Václav Petrus, 
starosta města Švihov a předseda mikroregionu Běleč

Místopředsedové
Bc. Martin Kříž, 

radní města Klatovy
Ing. Tomáš Zelený, Ph.D.,

předseda Spolku pro rozvoj zemědělského podnikání 
- jihozápad

Místní akční skupina Pošumaví

2



3

Orgány MAS Pošumaví

Valná hromada
Valná hromada je nejvyšším orgánem MAS Po-

šumaví, z.s.p.o., a tvoří ji zakladatelé nebo jimi po-
věření zástupci. Rozhoduje o všech důležitých vě-
cech činnosti sdružení, schvaluje rozvojovou strate-
gii MAS a strategický plán LEADER a výběr projektů  
v rámci programu LEADER.

Výkonná rada
Výkonná rada volí a odvolává statutární zástupce, jme-

nuje a odvolává účetní sdružení, programový výbor, výbě-
rové komise a sekretariát. Rozhoduje o přibírání manaže-
rů projektů a poradců. Členové výkonné rady jsou vole-
ni na funkční období 5 let. Výkonnou radu volí a odvolává 
valná hromada účastníků. Členové:

Petr Klásek,
 starosta obce Chanovice, 

zástupce mikroregionu Prácheňsko
PaedDr. Václav Petrus,  

starosta města Švihov a předseda mikroregionu Běleč
Ing. Tomáš Zelený, Ph.D., 

předseda Spolku pro podporu zemědělského 
podnikání – jihozápad

Bc. Martin Kříž,
radní města Klatovy
Danuše Hamplová

členka výboru Klubu přátel Klatovska, o. s.
Ing. Pavel Honzík,  

předseda správní rady Úhlava, o.p.s.
Karel Šot, 

člen výkonného výboru 
Pošumavského sportovního  sdružení, o.p.s.

Programový výbor
Programový výbor se podílí na zpracování rozvojové 

strategie a strategického plánu LEADER, schvaluje žá-
dosti místní akční skupiny, výběrová kritéria a výběr pro-
jektů provedený výběrovou komisí.

Ing. Josef Jonáš, předseda ZOD Hlavňovice
Mgr. Renata Chvojková, OTISK, o.s. 

Vlastimil Hálek, jednatel AgAkcent, s.r.o.
Ing. Vladislav Smolík,

ředitel Střední školy zemědělské a potravinářské Klatovy
Bc. Zdeněk Hynčík, AgAkcent, s.r.o.

MVDr. Václav Červený, město Kasejovice 
Mgr. Kamil Pikhart, mikroregion Plánicko

Ing. Helena Hnojská, Úhlava, o.p.s.

Výběrová komise MAS Pošumaví
Výběrová komise provádí výběr projektů podle předem 

stanovených výběrových kritérií a sestavuje seznam pro-
jektů v pořadí podle bodové hodnoty.

Ing. Josef Sommer,
 mikroregion Plánicko

Jana Zajícová, 
Pošumavské sportovní sdružení, o.s.                      

Jiří Zelený, 
Spolek pro rozvoj zemědělského podnikání 

-  jihozápad, soukr. zemědělec 
Ing. Miroslav Hrubý, 

CompAct Bohemia, s.r.o.

Ing. Alice Johánková, 
SŠZP Klatovy

Ing. Pavel Vondráček,
Úhlava, o.p.s.
Jan Helíšek, 

mikroregion Prácheňsko
Mgr. Karel Zrůbek,

mikroregion Prácheňsko
Ing. Marie Čápová, 
město Kasejovice

Bc. Markéta Vacovská,
AgAkcent, s.r.o.

Ing. Michaela Vilčeková,
 AgAkcent, s.r.o.

Dozorčí rada – monitorovací výbor
Jiří Jukl, 

starosta města Hartmanice, 
předseda mikroregionu Střední Pošumaví

Jan Löffelman, 
starosta města Kdyně, 

předseda Sdružení obcí Kdyňska
Ing. Miroslava Vacková, 

jednatelka EPIN, s.r.o.

Redakční rada
Vlastimil Hálek, 
AgAkcent, s.r.o.

Mgr. Olga Kalčíková, 
Sdružení pro pomoc mentálně postiženým, Klatovy

Bc. Martin Kříž, 
radní města Klatovy
Mgr. Kamil Pikhart, 

Ing. Ivo Šašek, CSc., 
manažer MAS

Z jednání orgánů MAS Pošumaví
(červen – prosinec 2012)

Termín zasedání programového výboru
12. 6., 16. 10.
Termíny konání výkonné rady
11. 6., 25. 6., 8. 10., 16. 10., 10. 12.
Termín konání valné hromady
25. 6., 16. 10.
Termín zasedání výběrové komise
27. 9., 8. 10.
Dozorčí rada
25. 6.

Výkonní pracovníci

Ing. Radana Šašková – manažerka MAS
Ing. Ivo Šašek, CSc. – manažer MAS

Jana Zoubková – administrativní pracovnice MAS
Ing. Markéta Janotová – administrativní pracovnice SPL
Ing. Jana Dirriglová – manažerka projektu spolupráce

Na našich stránkách www.posumavi.jz.cz najdete 
tyto informace: základní údaje o místní akční skupině,  
informace o Programu rozvoje venkova 2007 – 2013,  
o iniciativě LEADER a námi pořádaných aktivitách. 
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10. výzva MAS Pošumaví vyhlášena

 Místní akční skupina Pošumaví v souladu se 
strategickým plánem LEADER (SPL) Zlepšení 
kvality života v Pošumaví 18. prosince 2012 vy-
hlásila 10. výzvu k předkládání žádostí o dotace 
na projekty Programu rozvoje venkova. 

Výzva je otevřena až do 28. ledna 2013, kdy se 
v sídle MAS budou žádosti přijímat. Více se mů-
žete dozvědět na informačních seminářích pro ve-

řejnost, pořádaných v prosinci a lednu. Po celou 
dobu otevření probíhají i individuální konzultace 
pro žadatele. Doporučujeme telefonické objedná-
ní. Těšíme se na Vaše nové nápady.

Znění výzvy a jednotlivých Fichí, aktuální for-
mulář Žádosti o dotaci, Pravidla IV.1.2. a termí-
ny s programem informačních seminářů najdete 
na internetových stránkách www.posumavi.jz.cz.
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V roce 1972 bylo v rámci akce, „Z“ rozhodnuto, 
že bude provedena oprava prodejny (tehdejší, “Jed-
nota“) na návsi ve Staněticích. Celý objekt byl pře-
budován pro potřeby tehdy nového typu prodejny. 
Vedoucím stavebních prací byl jmenován Jan Adá-
mek (starší). Se stavbou (bouráním stodoly a staré-
ho objektu) se započalo koncem března 1972. Stav-
ba byla kromě terénních úprav ukončena v listopa-
du téhož roku. Po revoluci v roce 1989 získala ob-
jekt Margita Vyskotová, která zde měla prodejnu až 
do října 2007. Po jejím úmrtí prodejnu zdědily její 
děti, od kterých tento objekt odkoupila Obec Zahořa-
ny za 240 000,- Kč. Zastupitelé obce rozhodli, že ob-
jekt obec samozřejmě postupně zrekonstruuje a vy-
mezili, že poté bude sloužit pro potřeby sboru dobro-
volných hasičů i jako víceúčelové kulturní zařízení. 

Proměna prodejny v nové centrum

Proměny prodejny ve Staněticích - nahoře vlevo  
v roce 1972, vedle v roce 2010 a dole v roce 2012.

Projekt přestavby uspěl v 6. výzvě MAS Pošu-
maví, čímž byla obci přiznána dotace. Mohlo se 
tedy začít a k dílu přispěli svojí prací i zdejší hasi-
či - budovu uvnitř vyčistili a udělali vše pro to, aby 
jsme v pátek 16. 12. 2011 mohli předat klíče od  
objektu Janu Sloupovi st., jednateli firmy DSP Do-
mažlice spol. s r.o., která vyhrála výběrové řízení na 
rekonstrukci budovy. Neuplynul ani rok a obyvate-
le Stanětic v pátek 9. 12. 2012 oslavili se šampaň-
ským v ruce otevření nového víceúčelového spole-
čenského zařízení - Stanětického “kulturáčku“. Kro-
mě starosty Zahořan Miroslava Jandečky a zastu-
pitelů byli přítomni jako hosté manažeři MAS Pošu-
maví Ing. Ivo Šašek, CSc., a Ing. Radana Šaško-
vá, dále Ing. Petr Smutný, za DSP Domažlice spol. 
s r.o. Jan Sloup st., přijeli starostové z nejbližšího 
okolí... Všichni popřáli místním občanům, aby jim 
tento objekt sloužil, jako místo, kde se mohou spo-
lečně scházet, vzdělávat a bavit.

Součástí projektu je i úprava zeleně ve Staněti-
cích, Oprechticích a Hříchovicích.

Hana Hoffmanová

Slavnostní otevření nového víceúčelového zařízení 
ve zrekonstruovaných prostorách někdejší prodejny.
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16.  října 2012 se sešla valná hromada Místní akční skupiny Pošumaví, která na svém zasedání také 
schválila pořadník projektů 9. výzvy MAS Pošumaví navržený na základě hodnocení projektů výběrovou 
komisí a schválený programovým výborem.

9. výzva MAS Pošumaví

Číslo 
fiche

Žadatel Název projektu / místo realizace Dotace Body

1 Farma Loužná, s.r.o. Zpracování masa a kultura prodeje – vybavení 
stroji / Loužná

242 185,- 42

2 Michaela Bidmonová Kočárem do pohádky aneb povoznictví stále žije! 
Kamýk

189 500,- 36

2 Filip Forman Vybavení pneuservisu / Velenovy 112 450,- 34
2 Václav Hostaš Novostavba truhlářské dílny / Dolany 250 000,- 22
4 Obec Bolešiny Bolešiny a Kroměždice pro děti, vč. revitalizace 

školní zahrady / Kroměždice, Bolešiny
170 981,- 53

4 TJ Haas Chanovice Solární ohřev vody pro šatny TJ Haas Chanovice 
Chanovice

346 768,- 46

4 Obec Křenice Dětské hřiště Křenice / Křenice 195 303,- 45
4 Obec Nová Ves Klubovna pro mládež / Nová Ves 205 590,- 42
5 Město Kdyně Modernizace Muzea příhraničí / Kdyně 166 950,- 39
5 Město Kasejovice Oprava kapliček a křížků v majetku města 

Kasejovice / Kasejovice, Přebudov, Řesanice, 
Polánka, Újezd, Chloumek

299 990,- 39

5 Obec Předslav Renovace předmětů kulturního dědictví venkova 
trvale umístěných v kapli sv. Apoleny v Měcholu-
pech / Měcholupy

212 425,- 35

5 Město Klatovy Obnova historické lipové aleje Otín / Otín 386 521,- 29
Celkem za všechny fiche 2 778 663,-

Seznam vybraných žádostí o dotaci (9.výzva)
MAS Pošumaví, z.s.p.o. 07/002/41100/232/000069

Alokace: min. 2,75 mil.Kč

Starosta Bolešin Ing. Josef Sommer v plném nasazení  
ve výběrové komisi. 

Starostka Kasejovic Ing. Marie Čápová a Bc. Markéta  
Vacovská při hodnocení projektů.  
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Místní akční skupina se připravuje 
na nové plánovací období

V současné době končí jedno programovací ob-
dobí v Evropské unii a jsou připravovány dokumen-
ty na další období 2014 - 2020. 28. 11. 2012 vlá-
da na svém zasedání projednala materiál předlo-
žený ministrem pro místní rozvoj pod č.j. 1174/12  
a schválila vymezení operačních programů a dal-
ších dokumentů. Součástí dokumentu je mimo 
jiné i bod Regionální dimenze operačních progra-
mů. Pro přípravu na nastávající období musí místní  
akční skupiny připravit strategické rozvojové mate-
riály pro toto období. Jedním z těchto materiálů je  
i Integrovaná studie rozvoje území. 

Pokud tedy chcete mít možnost podílet se na 
rozvoji území MAS Pošumaví, ve kterém žijete či 
podnikáte, pokud chcete spoluvytvářet prostor pro 
komunikaci, výměnu názorů a spolupráci, hledat 
nové možnosti mezisektorové spolupráce mezi ob-
cemi, soukromými subjekty či neziskovými organi-
zacemi nebo se chcete podílet na využívání dotač-
ních prostředků v regionu, je nejvyšší čas aktivně 
se zapojit do přípravy Integrované strategie rozvoje 
území pro období 2014 - 2020. 

Jednání s představiteli města Sušice, Petrem Mottlem  
a Věrou Marešovou, o aktivitách v rámci MAS Pošumaví.

Účastníci semináře s RNDr. Josefem Postráneckým.

Integrovaná strategie využije široké metodiky, kte-
rá zaručí transparentní a objektivní přípravu na zá-
kladě reálných potřeb regionu. Cílem by mělo být 
zlepšování kvality života obyvatel ve venkovských 
oblastech. To je také cílem naší místní akční skupiny. 

Důležitá je metoda LEADER, kterou se činnost 
MAS řídí a která využívá princip zdola – nahoru. 
Náměty a projekty v dané oblasti tak vycházejí pří-
mo od lidí, kteří zde žijí, nejsou direktivně řízeny 
státní nebo evropskou politickou mocí shora. Čím 
více subjektů je v regionu zapojeno, tím lépe pro šíři 
nápadů a také pro transparentnost působení MAS.

Veškeré náměty a připomínky je možno zasílat 
na adresu Místní akční skupiny Pošumaví, z.s.p.o., 
a to jak v klasické papírové formě, tak i elektronic-
ky (kontakty jsou v tiráži zpravodaje). Budeme rádi, 
pokud si najdete chvíli i na vyplnění dotazníku, který 
najdete na internetových stránkách www.posumavi.
jz.cz nebo se zúčastníte některého z komunitních 
projednávání, jež probíhají i nadále na celém území 
působnosti MAS Pošumaví. 

Seminář o novém plánovacím období

Místní akční skupina uspořádala v prosinci v sále 
bývalého dominikánského kláštera v Klatovech také 
informační seminář pro veřejnost, který byl zaměřen 
na změny v novém plánovacím období EU. Akce se 
konala za přítomnosti RNDr. Josefa Postránecké-
ho, ředitele odboru rozvoje a strategie regionální 
politiky Ministerstva pro místní rozvoj. 

Kromě vystoupení pana ředitele se za poměrně 
velkého zájmu zúčastněných posluchačů uskuteč-
nila debata o přípravách regionu na další programo-
vací období a časovém harmonogramu tvorby jed-
notlivých programových dokumentů.

MAS se připravuje - zapojte se také!

Jedná se o širokou strategii zpracovanou na zá-
kladě komunikace s aktéry v regionu, kterými jsou 
obce, podnikatelské subjekty, neziskové organiza-
ce nebo také jednotliví členové místní akční skupi-
ny. Tato strategie bude obsahovat komplexní pro-
blematiku území s definováním všech rozvojových 
směrů. Je třeba definovat a především podložit jed-
notlivé požadavky potřeb regionu. 
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Plzeňský odbor regionálního rozvoje Krajského 
úřadu Plzeňského kraje dlouhodobě spolupracuje  
s místními akčními skupinami a všech jedenáct, kte-
ré v Plzeňském kraji působí, také přímo finančně pod-
poruje. Stojí za připomenutí, že v územní působnosti 
místních akčních skupin je přitom zahrnuto 410 z cel-
kových 501 obcí regionu,  což představuje 82 % obcí. 

Rozlohou největší místní akční skupinu Plzeňské-
ho kraje, MAS Pošumaví, kraj v letech 2011 - 2012 
podpořil částkou 265 tisíc Kč. Tato částka byla použi-
ta zejména na financování grantového programu, vy-
dávání zpravodaje, mzdu pro manažera, úhradu náj-
mu za kancelář a propagační letáky. Dotace byla řád-
ně vyhodnocena a vyúčtována.

Velmi přínosná je spolupráce Plzeňského kraje  
a Místní akční skupiny Pošumaví na projektu Regio-
nální potravina. Nositelem projektu „Regionální potra-
vina v Plzeňském kraji“ byla Ministerstvem zeměděl-
ství ČR vybrána Krajská agrární komora Plzeň a její-
mi partnery se stala Místní akční skupina Pošumaví, 
z.s.p.o., a Úhlava, o.p.s.

Hejtman Plzeňského kraje Milan Chovanec a ministr ze-
mědělství Petr Bendl na Festivalu regionálních potravin.

Apetitfestival: v porotě soutěže Vaříme s regionální po-
travinou usedl i Zdeněk Pohlreich (uprostřed) a Miroslav 
Brabec, radní Plzeňského kraje (vpravo).

Spolupráce s Plzeňským krajem
nejen na projektu Regionální potravina

Letos v květnu proběhl již druhý ročník Festivalu re-
gionálních potravin. Ten se opět uskutečnil na nádvoří 
Krajského úřadu Plzeňského kraje. „Chceme, aby lidé 
měli možnost vidět úřad také z jiného pohledu než je-
nom jako klienti například u přepážky, a to se povedlo. 
Vybrány byly výrobky, které lidem chutnají, což je vidět 
na tom, jak rychle mizí ze stánků. Tato tradice je vel-
mi dobrá a já věřím, že bude pokračovat. Je potřeba 
podporovat výrobce, kteří se snaží dělat potraviny po-
ctivě a chtějí dávat našim lidem prvotřídní kvalitu,“ říká 
hejtman Plzeňského kraje Milan Chovanec.

Hodnotitelská komise soutěže letos posuzovala 63 
výrobků od 25 výrobců. Nakonec vybrala bílý jogurt  
z minimlékárny na Klatovsku, grahamový šáteček  

z plzeňské pekárny, sušené hrušky z jihu Plzeňska 
nebo uzeného kapra z klatovské rybárny. Výsledky 
soutěže vyhlásil hejtman Milan Chovanec, ministr ze-
mědělství Petr Bendl a někteří členové Rady Plzeň-
ského kraje. Novinkou letošního ročníku Festivalu re-
gionálních potravin byla Bylinková dílna.

Festival regionálních potravin měl bohatý dopro-
vodný program. Stovkám návštěvníků nabídl farmář-
ské trhy, kuchařské show zaměřené na přípravu jídel 
z lokálních potravin, hudební vystoupení a program 
pro děti s Magdou Reifovou z televizní Kouzelné škol-
ky. O zábavu se po celý den staral herec a moderá-
tor Petr Vacek.

MAS Pošumaví se podílela také na akci Má vlast, 
která se konala v Praze na Vyšehradě v květnu tohoto 
roku a kde probíhala prezentace a ochutnávka regio-
nálních potravin Plzeňského kraje. Další událostí, při 
níž se veřejnost mohla seznámit s regionálními potra-
vinami, byl Apetit festival, kde se konalo finále soutěže 
Vaříme s regionální potravinou, přičemž menu sesta-
vené převážně z regionálních potravin tu připravovali 
zástupci škol s gastronomickým zaměřením. 

MAS Pošumaví se však účastní celé řady akcí po-
řádaných přímo Plzeňským krajem, kde prezentuje  
regionální potraviny. K těm nejvýznamnějším patří  
zejména Dožínky Plzeňského kraje nebo veletrh ces-
tovního ruchu ITEP.

Kromě toho Plzeňský kraj využívá regionální po-
traviny do dárkových košů. V poslední době se jejich 
součástí staly také USB flash disky s popisem regio-
nálních potravin a kontakty na jejich výrobce.   
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Mozaika akcí
od července do prosince

MAS se představila
na veletrhu v Plzni

Lidé si vyzkoušeli
práci kameníků

Místní akční skupina Pošumaví, z.s.p.o., se stej-
ně jako v minulých letech zúčastnila veletrhu ces-
tovního ruchu Plzeňského kraje ITEP 2012. Ná-
vštěvníci zde mohli získat informace o činnos-
ti MAS Pošumaví jednak v rámci společné expo-
zice místních akčních skupin působících v Plzeň-
ském kraji nazvané Venkovské Expo a jednak v již 
tradičním stánku zaměřeném na regionální potravi-
ny. Součástí doprovodného programu veletrhu byl 
i křest nového katalogu zážitkové turistiky na ven-
kově, který vznikl z dlouhodobé spolupráce člena 
MAS Pošumaví Úhlavy, o.p.s., a Úřadu pro potravi-
ny, zemědělství a lesnictví v Chamu.

Kuchař Martin Havlík na farmářském trhu v Sušici.

Představení aktivit Úhlavy, o.p.s, na ITEPu v Plzni.

Někteří ve Slatině změřili své síly.

Na trhu se i soutěžilo 
o nejlepší bábovku

V sobotu 21. července prezentovala Místní akč-
ní skupina Pošumaví společně s Úhlavou, o.p.s., 
na Farmářských trzích v Sušici výsledky soutěže 
Regionální potravina Plzeňského kraje 2012.

Farmářské trhy v Sušici se odehrávají pod tak-
tovkou místopředsedy MAS Pošumaví Ing. Tomá-
še Zeleného, Ph.D., a mají ve městě i v okolí velmi 
dobrý zvuk. Je vidět nejen velký zájem veřejnosti, 
ale i skutečnost, že trhy doprovází kulturní program.  
K poslechu všem přítomným zahrála známá sušic-
ká hudební skupiny Solovačka a jak je na sušic-
kých trzích zvykem, probíhala i soutěž o nejlepší 
doma zhotovený potravinářský výrobek. Tentokrát 
se soutěžilo o nejlepší bábovku.  

Regionální potravinu kromě klasických ochutná-
vek představil i kuchař pan Martin Havlík, který ze 
surovin od firem, jež se úspěšně zúčastnily soutěže, 
připravil ochutnávkové menu. Nejprve byla k dispo-
zici zelňačka s přešínskou klobásou a poté násle-
dovaly kapustové karbanátky s česnekovým bokem 
od plzeňské firmy Pirník. Po celou dobu prezenta-
ce byla k dispozici pomazánka z uzeného kapra ze 
Zpracovny ryb Klatovy, a.s., na víkendovém chlebu 
od paní Němečkové z firmy Peko z Plzně.  

Kromě toho se trhů přímo zúčastnili další účast-
níci soutěže, a to Lukrena, a.s., řeznictví u Kojza-
rů ze Sušice, hotel a pivovar Belveder ze Železné 
Rudy a paní Javorská se Šumavským medovým 
pečivem.

V sobotu 4. srpna se uskutečnil v obci Slatina  
u Horažďovic II. ročník kamenických slavností Sla-
tinský patník. Jeho součástí bylo vytvoření patníku 
pro obce Velký Bor a Svéradice, který bude umístěn 
na hranicích katastrů obcí. Dále byly k vidění ukáz-
ky kamenických postupů, zájemci měli možnost vy-
zkoušet si kamenické řemeslo a v neposlední řadě 
pořadatelé uspořádali atraktivní soutěž v páce.
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V Mrákově vystavovali
opět chovatelé krav

Do Klatov se sjeli
oráči z celé republiky

12. září 2012 se v Mrákově uskutečnil již devátý 
ročník tradiční výstavy holštýnského skotu, která se 
opakuje vždy ve dvouletém cyklu. 

Za velkého zájmu chovatelů, které neodradil ani 
deštivý den, se představila nejpočetnější kolekce 
holštýnských a red holštýnských krav ze všech le-
tošních výstav tohoto plemene v České republice. 
Svými chovatelskými úspěchy se pochlubilo více 
než 30 zemědělských podniků a jejich farem. Výsta-
vu, jejímž hlavním pořadatelem bylo ZOD Mrákov, 
doprovázela celá řada stánků s chovatelskými po-
třebami. 

Chovatelé představili krávy holštýnského plemene.

Na polích za Klatovy se oralo s koňmi i traktory.

Na mistrovství v orbě se sešla celá řada lidí. Zleva: sta-
rosta Klatov Mgr. Rudolf Salvetr, předseda správní rady 
Úhlavy, o.p.s., Ing. Pavel Honzík, poslanec PS PČR  
Ing. Jiří Papež a předseda Společnosti pro orbu ČR Voj-
těch Houšť.

Účastníci devátého ročníku mrákovské výstavy.

Vystoupení radního Plzeňského kraje Ing. Petra Smutného.

V Klatovech se uskutečnilo na pozemcích Školní-
ho statku Klatovy - Čínov, s.r.o., 39. mistrovství Čes-
ké republiky v orbě a 10. mistrovství republiky v orbě 
koňmi. 

Při této příležitosti byly uspořádány i dožínky  
Plzeňského kraje. Mistrovství republiky v orbě pořá-
dá každoročně Společnost pro orbu České repub-
liky ve spolupráci s Ministerstvem zemědělství ČR 
a v letošním roce se Střední školou zemědělskou  
a potravinářskou v Klatovech. Akci kromě Plzeň-
ského kraje podpořilo i město Klatovy a další part-
neři. Soutěžilo se v orbě traktory i koňmi a vítěz 
soutěže traktorů se příští rok zúčastní mistrovství 
světa v orbě, které se koná v červenci v Kanadě  
(www.worldplowing2013.com). 
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Konferenci zaměřili
na rozvojové studie

Návštěva kolegů 
z Pardubického kraje

Venkov 2012
přinesl řadu výstupů

Fakulta regionálního rozvoje a mezinárodních stu-
dií Mendelovy univerzity v Brně uspořádala v říjnu 
další ročník konference Region v rozvoji společnos-
ti. Letošní ročník byl zaměřen na přípravu rozvojo-
vých studií regionů především na další plánovací ob-
dobí EU. Na plenárním zasedání vystoupili k tomu-
to tématu zástupci státní správy, krajských a obec-
ních samospráv i podnikatelských profesních organi-
zací. V odpolední části programu následovala disku-
se v sekcích, jejichž tématem byl jednak Integrovaný 
rozvoj regionů a jednak Evropské a světové regiony 
v globálním rozvoji. Zástupci MAS Pošumaví aktivně 
vystoupili jak na plenárním zasedání, tak i při jednání  
v sekci věnované integrovanému rozvoji regionů.Exkurze na ekofarmu v rámci konference Venkov 2012.

Jeden z workshopů v rámci konference.

Prohlídka výstavy na rozhledně Bolfánek u Chudenic.

Již v sobotu 28. září proběhlo při příležitosti slav-
nostního večera v sále SŠZP rozlosování soutěží-
cích a druhý den po zahájení obou akcí na radnici  
a náměstí v Klatovech se vše přemístilo k Číno-
vu, kde diváci měli možnost vidět nejen výkony orá-
čů, ale i bohatý kulturní program, výstavu součas-
né i historické zemědělské techniky a díky MAS Po-
šumaví, kuchaři Martinu Havlíkovi a Úhlavě, o.p.s,  
i ochutnat celou řadu regionálních produktů. Přítomni 
byli i někteří účastníci soutěže Regionální potravina  
Plzeňského kraje, takže některé potraviny bylo možno 
i zakoupit. Celou akci na polích v bezprostřední blíz-
kosti Klatov doprovázel velký zájem veřejnosti, nejen  
z města, ale i z blízkého a dalekého okolí.

Ve dnech 1. - 3. října se v Nových Hradech usku-
tečnil další ročník konference nazvané Venkov 
2012.

V rámci konference proběhla celá řada plenár-
ních zasedání, workshopů, exkurzí i kulturních pro-
gramů. Konferenci pořádala Národní síť MAS ČR, 
Spolek pro obnovu venkova za podpory Minister-
stva zemědělství ČR a v letošním roce Krajské po-
bočky NS MAS ČR Jihočeského kraje. Výstupy  
z konference jsou k dispozici na adrese http://www.
spov.org/venkov-2012/vystupy-z-narodni-konferen-
ce-venkov-2012.aspx. 

Ve středu 3. října navštívila naší Místní akční 
skupinu Pošumaví exkurze pořádaná Celostátní sítí 
pro venkov Pardubického kraje

Naši hosté navštívili pivovar z Chudenicích, vrch 
Bolfánek, farmu pana Zeleného v Horním Staňkově. 
Na všech třech místech byly úspěšně řešeny projek-
ty prostřednictvím osy IV. LEADER administrované 
Místní akční skupinou Pošumaví. Večerní posezení 
v hotelu Pod Hořicí v Soběšicích pak bylo příjemnou 
tečkou za celým společně prožitým dnem.

Z konference Mendelovy univerzity v Brně.
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17. října navštívili manažeři MAS Pošumaví Po-
beskydí. Po nedávné návštěvě kolegů z Moravsko-
slezského kraje v Pošumaví organizované ŠOV Třa-
novice, to bylo další pracovní setkání obou regionů 
v krátké době.

V průběhu návštěvy, kterou organizačně zabez-
pečil starosta obce Třanovice Jan Tomiczek, se se-
tkali s kolegy z Místní akční skupiny Pobeskydí, na-
vštívili Školu obnovy venkova v Kapplově dvoře a ZŠ  
v Třanovicích. Velká část návštěvy byla věnována jed-
nání s představiteli Slezské církve evangelické augs-
burského vyznání zastoupené otci biskupy, emeritním 
Stanislavem Pietakem a současným Janem Wac-
lawkem. Průvodci po historii a současnosti církve byli 
i tajemník církve pan Bronislav Stebel a pastor sboru 
v Třanovicích a náměstek biskupa Tomáš Tyrlík. 

Ochutnávka medu v Chanovicích.

Výstava úlů a včelařských potřeb.

Třanovický pastor Tomáš Tyrlík představuje s místním 
pastorem zástupcům MAS Pošumaví evangelický kostel 
Ježíše v Cieszyně. 

Lidé se dozvěděli
vše o včelaření

Na přátelské návštěvě
v Pobeskydí

Další potravinářský den v chanovickém skanze-
nu navštívilo 6. října 603 platících, 153 pozvaných 
hostů na volné vstupenky a evidovaných 53 dětí. 
Letošní vybranou a presentovanou potravinou byl 
med a téma včelařství. K výběru tématu med při-
spělo sté výročí od založení Včelařského spolku  
v Chanovicích a okolí. K této příležitosti společně 
vydaly barevný zpravodaj včelařský spolek, klatov-
ské muzeum a chanovická obec. Zpravodaj je stále 
možno zakoupit na Obecním úřadu v Chanovicích.

Průběh celého dne se podařil, jak díky pěkné-
mu počasí, tak hlavně díky pečlivé přípravě pořa-
datelů a spolupracujících včelařů. Pro návštěvní-
ky bylo zajištěno: příležitostná výstava, ochutnávka  
a prodej medu, medovina, medoláda, medové pe-
čivo, včelí léčiva a kosmetika, výroba svíček,  před-
vádění vyřezávání forem na perníky, pečení a zdo-
bení perníků, soutěže pro děti, živá hudba a občer-
stvení. Včelaři i laická veřejnost mohli vyslechnout 
dvě odborné přednášky a na vystavených předmě-
tech a zařízeních se dozvědět něco o historii i sou-
časných trendech ve včelařině. 

Zajímavým zpestřením byla účast deseti členek 
a členů Cechu česko-moravských uměleckých drá-
teníků. Ti předváděli po celý den své umění a vy-
zkoušet si drátenickou práci mohli i návštěvníci. 

Každý, kdo Den medu navštívil, tak musí oce-
nit práci včelaře a vážit si jeho celoroční prospěšné  
a potřebné práce.

Na příští rok a první říjnovou sobotu je připravo-
váno opět potravinářské téma – Den vajec. 

Petr Klásek

MAS Pošumaví vylosovala rukou manažerky Slez- 
skou církev evangelickou augsburského vyznání jako 
svého partnera na Modlitbě za domov v roce 2009. 
Současné setkání bylo zaměřeno na jednání o mož-
nostech konkrétní spolupráce mezi církví a MAS.
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Zabijačkové hody
se staly už tradicí

Zástupci MAS
na Modlitbě za venkov

Ve dnech 27. - 29. října se uskutečnila u příle-
žitosti státního svátku České republiky již tradiční 
Modlitba za domov.

Tuto akci již několik let spolu pořádají Ekume-
nická rada církví a místní akční skupiny. V sobotu  
27. října proběhla v Praze v katedrále sv. Víta eku-
menická modlitba za vlast pod názvem S vírou a od-
vahou do budoucna. Jednalo se o slavnostní mod-
litební setkání představitelů církví a koncert klasic-
ké hudby (A. Dvořák, B. Smetana), kde účinkovali 
Severočeský filharmonický sbor Česká Lípa – Libe-
rec, Plzeňská filharmonie a Katedrální sbor Canto-
res Gradecenses, dirigent Josef Zadina.  

20. října uspořádala firma MASO WEST na ná-
městí v Klatovech již tradiční Zabijačkové hody.  
Návštěvníci měli možnost nejen ochutnat tradiční 
zabijačkové výrobky, ale i se na vlastní oči přesvěd-
čit jak se jednotlivé pochoutky připravují. Místní akč-
ní skupina Pošumaví byla spolu s Úhlavou, o.p.s.,  
a Střední školou zemědělskou a potravinářskou 
jedním z partnerů akce a návštěvníci měli možnost  
ve společném stánku obou společností ochutnat  
celou řadu výrobků ze soutěže Regionální potravina  
Plzeňského kraje.

Stánek Úhlavy a MAS Pošumaví na Zabijačkových hodech.

Ing. Ivo Šašek a Ing. Markéta Janotová na Řípu.

28. října proběhl v Roudnici nad Labem a na 
hoře Říp celodenní program pro malé a velké.  
V rámci tohoto programu se uskutečnila celá řada 
zajímavých akcí jako například: 

– koncerty (Jan Burian, Benjammin, Acant a dal-
ší), divadla (Sváťovo divadlo, Bohnická divadelní 
společnost), 

– soutěžně-naučný program pro děti a jejich rodi-
če na téma Cestou pravdy, 

– stánky s výrobky chráněných dílen, prodej fair-
trade výrobků, prezentace MAS, 

– čtení Bible a modlitby v rotundě na Řípu (kyva-
dlová doprava z Roudnice), 

– poutní stezka po duchovních místech Roudni-
ce nad Labem.

V odpoledních hodinách proběhla v kostele Čes-
kobratrské církve evangelické v Roudnici ekume-
nická slavnost Modlitba za domov, kterou přenášela  
v přímém přenosu Česká televize. Celou slavnost 
moderovali Martina Kociánová a biskup Dušan Hej-
bal. O hudební doprovod se postaraly skupiny Druhá 
tráva s Robertem Křesťanem a Třeboňští pištci. Tuto 
část Modlitby za domov je možno shlédnout na inter-
netu na adrese: 
http://www.ceskatelevize.cz/porady/10396756282-
modlitba-za-domov/21256221451/ 

V podvečerních hodinách měli zájemci možnost 
se zúčastnit přednášky profesora Charváta v Podřip-
ském muzeu na téma Archeologie a Bible.

V pondělí 29. října proběhla v Arcibiskupském pa-
láci v sále kardinála Berana Konference Místních 
akčních skupin (MAS) a zástupců církví na téma 
„Spolupráce – klíč k rozvoji a udržitelnosti venkova“.

Za Místní akční skupinu Pošumaví se programu  
v Roudnici nad Labem a na Řípu zúčastnili Radana  
a Ivo Šaškovi a Markéta Janotová, následné konfe-
rence v Praze pak předseda MAS Václav Petrus.
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Členové MAS Pošumaví, Úhlava, o.p.s., a Město 
Klatovy, uspořádali 24. listopadu v dominikánském 
klášteře Tvořivou vánoční dílnu. Ti, kdo přišli, a bylo 
jich skutečně hodně, měli možnost si na místě vy-
robit vlastní adventní věnce, voskové svíčky, vánoč-
ní ozdoby z různých materiálů, vyzkoušeli si zdobe-
ní vánočních perníčků a výrobu celé řady dekorací.

Pátek 23. listopadu byl pro klatovskou zeměděl-
ku významným dnem. Před 140 lety, tedy počátkem 
října roku 1872, byla v Beňovech u Klatov v pro-
storách statku Romana Hrušky otevřena Hospodář-
ská škola, která zahájila éru zemědělského školství 
v Klatovech.

Jejímu zřízení předcházelo zasedání Hospodář-
ského spolku klatovského, který již v roce 1869 dal 
podnět k založení Hospodářské školy v Klatovech. 
Školní stanovy vycházely ze zkušeností z tehdej-
ších již fungujících škol v Chrudimi, Roudnici nad 
Labem, Kadani a Písku.

Škola za dobu své existence několikrát měni-
la název, až se v roce 2005 dostala k dnes použí-
vanému Střední škola zemědělská a potravinářská  
Klatovy. Je jistě zajímavé, že je poslední školou  
v Plzeňském kraji, která si ponechala ve svém ná-
zvu slovo zemědělská.

Při příležitosti oslav se uskutečnil i den otevře-
ných dvěří, v jehož rámci měli jak bývalí absolventi, 
tak i potenciální zájemci o studium, možnost se se-
známit nejen se současným vybavením, ale i s dal-
šími aktivitami, které ve škole probíhají.

Místní akční skupina Pošumaví uspořádala  
30. října ve spolupráci se Syndikátem novinářů 
tiskovou besedu na téma Místní akce v Pošuma-
ví. Tisková beseda se uskutečnila v zimní zahradě  
v budově Českého rozhlasu Plzeň a za místní akč-
ní skupinu hovořili o problematice regionálního roz-
voje a aktivit malých obcí v Pošumaví místopředse-
da MAS, zastupitel města Sušice a předseda Spol-
ku pro rozvoj zemědělského podnikání - Jihozápad 
Ing. Tomáš Zelený, PhD., manažerka projektů spo-
lupráce MAS Pošumaví a starostka obce Loučim 
Ing. Jana Dirriglová, člen výkonné rady MAS Pošu-
maví a starosta obce Chanovice Petr Klásek, před-
stavitel sdružení Lamberská stezka a starosta obce 
Žihobce Ing. Karel Baumruk a manažer MAS Pošu-
maví Ing. Ivo Šašek, CSc.

Novinářům nabídli
informace o regionu

Tvořivá vánoční dílna 
v Klatovech

Klatovská „zemědělka“
už existuje 140 let

Tisková beseda zástupců MAS Pošumaví v Plzni.

Novináři zpovídají Ing. Janu Dirriglovou.

Prezentace oborů školy.
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cestníku si lze prohlédnout také stránky www.
mistnidedictviposumavi.cz. Tento web sezna-
muje se souborem lidové architektury vytvoře-
ným na základě projektu Spolupráce Místní dě-
dictví – bohatství, na které zapomínáme. Prů-
běžně jsou doplňovány další stavby. V součas-
né době je odborným týmem popsáno za podpory  
ministerstva kultury a Plzeňského kraje již více 
než 100 dalších staveb lidové architektury,“ uvedl 
manažer MAS Ivo Šašek. 

(Pokračování na následující straně)

Venkovní expozice na školní zahradě je věnová-
na naučné stezce, která návštěvníky zavede nejen 
do skleníků, arboreta, ale i do Zelené učebny. Ta 
slouží jak žákům k výuce, tak i k pořádání vzdělá-
vacích a osvětových akcí. V těsné blízkosti stezky 
se nachází ekologické jezírko a žádný návštěvník si 
jistě nenechá ujít známou botanickou zahradu.

Ve školní zahradě funguje i stacionář zvířat  
a handicapované zvěře. V něm jsou umísťována 
zvířata, která lidé naleznou zraněná ve volné příro-
dě. Je jim zde věnována odborná péče a následně 
jsou, pokud jim to zdravotní stav dovolí, vrácena do 
volné přírody.

V areálu najdou návštěvníci veřejně přístupnou 
restauraci s penzionem „Na Zemědělce“, která slou-
ží i jako centrum odborného výcviku a celoživotního 
vzdělávání spolu s vedlejší cukrárnou a pekárnou.

V rámci dne otevřených dveří mohli příchozí po-
soudit i vysokou úroveň vybavení jednotlivých uče-
ben a kabinetů v obou hlavních budovách školy.

Během oslav probíhaly jak v budově školy, tak  
i na jejím nádvoří akce, které dokumentovaly zamě-
ření školy a její historii. Na dvoře školy se odehrála 

v režii klatovské firmy MASO WEST ukázka české 
zabijačky, k vidění byla současná i historická techni-
ka a k ochutnání byly regionální potraviny, na jejichž 
prezentaci se podílela Místní akční skupina Pošu-
maví a Úhlava, o.p.s. Součástí průvodu techniky 
městem byla i Selská jízda Jana Žižky z Trocnova.

Zájemci mohli vyslechnout přednášku Lukáše 
Kopeckého o Františku Machníkovi, předválečném 
řediteli školy a ministru národní obrany českoslo-
venské republiky. Této zajímavé osobnosti českých 
dějin byla nedávno v prostorách školy odhalena pa-
mětní deska.

V rámci oslav pokřtil Vladislav Třeška, absolvent 
školy, který v letech 1982 - 85 vykonával funkci mi-
nistra zemědělství, publikaci Jany Lojdové, Vladimí-
ra Jandy a Martina Kříže, ve které je shrnuta sto čty-
řicetiletá historie klatovské „zemědělky“.

 Vzhledem k tomu, že celá řada popsaných  
aktivit není určena pouze žákům školy, stojí jistě 
za to se do stále mladé Střední školy zemědělské  
a potravinářské v Klatovech podívat a třeba ochut-
nat některé z výrobků vyrobených jejími žáky.

Ing. Ivo Šašek, CSc.

Nový internetový rozcestník 
Poznej Pošumaví zahájil provoz

Místní akční skupina Pošumaví, z.s.p.o., zahá-
jila k 1. listopadu provoz internetového rozcest-
níku Poznej Pošumaví. Rozcestník byl vytvořen 
s cílem sjednotit na jednom místě většinu webo-
vých stránek, které se týkají územní působnosti 
Místní akční skupiny (MAS) Pošumaví. Na inter-
netové adrese www.rozcestnikposumavi.cz na-
jdou zájemci většinu webových stránek provozo-
vaných MAS, jejími členy a partnery.

S pomocí nového rozcestníku lze nalézt nejen 
informace o aktivitách MAS, ale také zajímavos-
ti týkající se lidové architektury, historických pa-
mátek, přírodních rezervací, pomníků nebo pa-
mátných stromů. „Jedná se například o stránky 
projektu Poznej svého souseda, které nyní obsa-
hují téměř 1700 položek týkajících se vlastivěd-
ných, historických, přírodovědných a dalších ob-
jektů (www.mapin.uhlava.cz). Dalším publikova-
ným projektem je Poznej Pošumaví. V jeho rám-
ci jsou vytvářeny letáky ve formátu PDF, které se-
znamují s turistickými zajímavostmi a podnika-
telskými aktivitami na území MAS. Letáky mají 
jednotnou formu a jsou volně ke stažení na in-
ternetu. Pro zájemce jsou soustředěny na adre-
se www.masposumavi.cz. Prostřednictvím roz-

Nový internetový rozcestník.
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Socha světce byla zachráněna,
projekt spolupráce pokračuje

Rozcestník dále obsahuje odkazy na interne-
tové stránky všech obcí, které poskytly svá úze-
mí pro realizaci Strategického plánu LEADER, 
což umožňuje, aby podnikatelé, veřejná správa  
a neziskové organizace se sídlem v těchto obcích 
mohli čerpat prostředky z Programu rozvoje ven-
kova.

Oživme společně památky a pověsti z míst ta-
jemných i kouzelných je název projektu spolupráce, 
který realizuje MAS Pošumaví společně s MAS Ak-
tivios a MAS sv. Jana z Nepomuku. O projektu jsme 
podrobněji informovali v předchozím čísle našeho 
zpravodaje. Jen připomenu, že projekt je tvořen na 
území všech tří MAS třemi částmi - vydáním publi-
kace a zvukového CD s vybranými pověstmi, diva-
delním festivalem a opravou jedné sochy.

Z každé MAS už byly předány tři vybrané po-
věsti k namluvení herci Otakaru Brouskovi star-
šímu. Ve všech MAS skončilo mapování pověstí  
a uskutečnily se schůzky k výběru pověstí do pub-
likace. Zároveň bylo ochotníkům zadáno nacviče-
ní tří divadelních her, které představí vybrané po-
věsti z území spolupracujících místních akčních 
skupin. A kdo a co zpracovává a nacvičuje? Jed-
ná se o tyto soubory a hry: Ochotníci z Lužan - Čert  
a Káča, loutkové divadlo - O hadech se zlatými ko-
runkami a divadelní spolek RYNEK připravuje pod 
vedením Vladimíra Kábrta průřez z několika pověs-
tí z území MAS Pošumaví.

Socha z našeho území, barokní socha sv. Jana 
Nepomuckého z Klatov z první poloviny 18. stole-
tí, byla již zrestaurována akademickým sochařem  
a restaurátorem Bořivojem Rakem z Mostu. Pískov-
cová socha světce byla silně poškozená a rozlome-

MAS Pošumaví nabízí i dalším podnikatelským 
a nepodnikatelským subjektům, které mají své síd-
lo či provozovnu na území MAS, přidání odkazu 
do rozcestníku. „Cílem je sdružit a na jednom mís-
tě poskytnout co nejvíce informací o Pošumaví,  
a to jak pro místní obyvatele, tak i pro zájemce  
o návštěvu z jiných regionů,“ dodal Ivo Šašek.

ze zástupců všech tří MAS, dohodla realizovat  
v roce 2013 ještě dětskou literární soutěž pro 2. stu-
peň základních škol s názvem „Babičko, povídej, 
aneb co mi vyprávěli prarodiče“.

Druhým záměrem nad rámec projektu je vytvoře-
ní putovní výstavy k celému projektu. Výstava bude 
zahájena na začátku června (zřejmě 1. 6.) v Domě 
historie Přešticka, zde bude  až do září, pak se pře-
souvá do Klatov, kde bude během října. Na výstavě 
budou mimo jiné představeny ilustrace k pověstem 
včetně pracovních verzí (skic), které pro tři malé 
sbírky pověstí z území spolupracujících MAS vytvá-
ří studenti doc. akad. malíře Josefa Mištery z Ústa-
vu umění a designu v Plzni. Dále návštěvníci uvi-
dí ve 3D formě ztvárněnou jednu vybranou pověst, 
pravděpodobně „O čarodějné knížce v Řenčích.“ 

O pokračování projektu a jeho výstupech Vás 
budeme informovat opět v dalším čísle zpravodaje.  

Bc. Martin Kříž

Návrat sochy sv. Jana Nepomuckého po restaurování 
zpět do Klatov.

Zrestaurovaná barokní 
socha světce.

ná na dva kusy. Bořivoj Rak 
je spojil a na základě vý-
sledků laboratorní analýzy 
obnovil původní polychro-
mii schovanou pod vrstvou 
druhotných nátěrů. Socha 
už byla převezena do Klatov  
a umístěna do přechodné-
ho depozitáře. Na jaře 2013 
bude slavnostně odhalena  
a umístěna do veřejného 
prostoru. 

Nad rámec projektu se 
pracovní skupina, tvořená 



Dožínky Plzeňského kraje
a 39. mistrovství České republiky v orbě 

140. výročí Střední školy zemědělské 
a potravinářské v Klatovech
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